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S’ha reflexionat molt a l’entorn 
de la vida i la mort. Delavigne 
va escriure que cada pas que es 
fa en la vida és un pas cap a la 
mort i Voltaire va assenyalar 
que “quan hom ho ha perdut 
tot, quan no hi ha més esperan-
ça, la vida és un oprobi i la mort 
un deure.”

Els Progressistes defensem 
el dret de les persones a decidir 
sobre el seu procés final de vida, 
per això vam plantejar el 2015 
i el 2019 que calia promoure el 
testament vital amb unes últi-
mes voluntats que assentessin 
el dret a l’acompanyament al 
final de la vida, per aconseguir 
una mort digna.

L’Assemblea Nacional fran-
cesa ha debatut enguany una 
legislació que dona una nova 
perspectiva, humana i legal, al 
dret a morir dignament i sen-
se patiments. És una qüestió 
fonamental: trobar la manera 
de donar resposta al patiment 
d’homes i dones corsecats per 
una malaltia incurable.

És la recerca d’una via que 
respecta la persona fins al final, 
amb la preocupació de fraterni-
tat. La nova normativa france-
sa serà equilibrada, en el sentit 
que rebutja el que s’ha definit 
com a “acarnissament terapèu-
tic”.

La sedació profunda i conti-
nuada alleugereix el dolor però 
els medicaments poden pre-
cipitar o accelerar la mort. En 
aquest marc humanista la in-
tenció no és precipitar o afavo-
rir la mort, sinó acompanyar el 
pacient estalviant-li patiments.

El president Emmanuel Ma-
cron va qualificar, l’any 2024, 

aquesta evolució legislativa com 
una “llei de fraternitat”. L’Esglé-
sia i una part de la dreta política 
francesa, es van posar les mans 
al cap.

L’arquebisbe de Tours, Vin-
cent Jordy, vicepresident de la 
conferència episcopal francesa, 
deia el 27 de maig del 2024, en 
un debat amb un diputat comu-
nista al diari L’Humanité, que 
“matar algú injectant-li un pro-
ducte letal no serà mai un acte 
de fraternitat.”

El seu interlocutor, el dipu-
tat comunista del departament 
de Bouches-du-Rhone, Pierre 
Dharréville, explicava que la llei 
estava destinada a acompanyar 
els pacients assistint-los, ja si-

gui en la seva voluntat de suïcidi 
o d’eutanàsia, tot acompanyat 
d’un reforçament molt impor-
tant de les cures pal·liatives.

Perquè els metges saben que 
quan les persones han pogut 
accedir a unes cures pal·liatives 
adequades, la petició d’avançar 
la mort esdevé molt feble per-
què el pacient ha pogut allibe-
rar-se del patiment físic que 
el corsecava. No és el mateix, 
doncs, alleugerir el patiment 
que escurçar la vida.

En qualsevulla qüestió soci-
al la llei ha de protegir els més 
febles perquè també és evident 
que els familiars propers no po-

den decidir sobre com aturar el 
patiment del seu familiar, sal-
vat el cas que hi hagi una prèvia 
declaració de voluntat prou pre-
cisa i clara del malalt.

El filòsof Vladimir 
Jankélévitch deia: “Quan es 
tracta d’arbitrar el debat del 
pensament i de la mort, tothom 
té raó, i ningú no té raó unilate-
ralment. No, no hi ha última pa-
raula!”. Jankélévitch va deixar 
escrit, l’any 1966, el següent: 
“La consciència de la mort, que 
no manté de la mort res més 
que un buit efectiu, roman sen-
se contingut i ens deixa en una 
situació d’impreparació total.”

Més enllà de reflexions filo-
sòfiques, estic convençut que 
a Andorra també caldria adop-
tar una legislació com la que 
ha votat l’Assemblea Nacional 
francesa perquè, com deia Jean 
Daniel, “la fe dels fidels no s’ha 
de confondre amb la llei dels 
ciutadans.”

En el seu diàleg amb l’escrip-
tor israelià Elie Weisel (Mémoi-
re à deux voix, Ed. Odile Jacob, 
1995) François Mitterrand diu: 
"La vie... On commence, on conti-
nue, on vieillit, on disparait. C’est 
un rythme général". És, penso, 
una bona conclusió pel que vo-
lia intentar transcriure.

François Mitterrand va dei-
xar escrit, “una societat que vol 
amagar la mort a la mirada dels 
vius, que la maquilla, com una 
mentida, que la treu de la vida 
diària, lluny de magnificar la 
vida, la corromp. El naixement 
i la mort són les dues ales del 
temps. Com podria l’home anar 
fins al cim de la seva recerca si 
ignorés aquesta dimensió?”

La vida entre el naixement i la mort
M'agradaria comentar una 
cosa que fa temps que està 
donant voltes al meu cap i té 
a veure amb el nostre com-
portament en el món d'in-
ternet, concretament, en els 
mitjans de comunicació. Què 
vull dir amb això? De quina 
manera ens relacionem amb 
les notícies que consumim. 
Si us hi fixeu, no m'interessa 
parlar d'informació, perquè 
cada vegada que em plantejo 
això, em sorgeix la següent 
pregunta: què se suposa que 
és estar informat, llegir una 
notícia?

Diria que no. Cada diari, 
programa de ràdio i canal de 
televisió, si parlem dels mit-
jans tradicionals, té la seva 
pròpia línia editorial, i això 
acaba donant per resultat que 
segons on llegeixi o senti una 
notícia, tinc una part d'aques-
ta informació. Al final, la con-
clusió a la qual arribo és que 
la informació és com les opi-
nions, tots les buscarem on 
sabem que sonaran millor, 
segons el que volem sentir. 
Però el que em preocupa de 
veritat, i és aquí quan parlo 
de la relació que tenim amb 
les notícies és això: realment 
escoltem, realment llegim, 
o simplement ens limitem a 
passar, de manera ràpida i en 
diagonal, pel titular perquè el 
que ens crida l'atenció és una 
altra cosa?

Si en aquests temps ja te-
nim un gran problema per 
poder discernir si el que con-
sumim és cert o no, què passa 
quan ni tan sols ens importa 
perquè el que estem buscant 
es troba en un altre lloc? I 
em direu, on? Fàcil. En els 

comentaris. Ara, sembla que 
cada vegada que entrem en 
la publicació d'una notícia, la 
nostra primera reacció és lle-
gir els comentaris de la gent 
que, segurament ha fet el ma-
teix que nosaltres. El resultat 
d'això: tothom opina sense 
tenir ni idea. Llavors, el bi-
aix de confirmació s'amplia, 
perquè com més crits hi hagi, 
més ens convencem que allò 
en què creiem és cert. El re-
sultat d'això: el que sigui que 
hagi succeït passa a un segon 
pla i l'única cosa important és 
la nostra opinió sobre el fet.

Un fet que segurament 
desconeixem al 100%, per no 
dir al 50%, si comptem que el 
mitjà en el qual ens informem 
ens conta la seva part de la 
veritat, i a més ni tan sols ens 
prenem els dos o tres minuts 
que normalment ens portaria 
llegir una notícia. I actuem 
com a tafaners, i fem safareig, 
perquè estem massa acostu-
mats a donar per fet que les 
nostres opinions li importen 
a algú, quan el millor seria 
que no ens importessin ni a 
nosaltres mateixos. Però d'ai-
xò es tracta les xarxes socials. 
Els draps bruts ja no es renten 
a casa, es criden als quatre 
vents i amb el volum ben alt.

La famosa frase “preferei-
xo mantenir la boca tancada 
i que pensin que soc idiota a 
obrir-la i que ho confirmin” ja 
no té cap sentit, perquè el va-
lor de la intel·ligència fa molt 
temps que està desestimat. 
Mentrestant, els comentaris 
es compten per milers.

Que aportin una cosa inte-
ressant seria, definitivament, 
notícia.
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